

---

# SVĚTCI V LIDOVÉ TRADICI

---

## OBSAH

### Kult světců – obecná problematika

Ján Komorovský: Migrácie a transformácie v ľudovom kulte svätcov .....	15
Jan Vít Trčka: Úcta ke svätým ako fenomén českého lidového prostredí.....	23
Lubomír F. N. Piperek: Všichni svatí za nás proste... (Poznámky k duchovnímu životu lidu v 17. a 18. století) .....	27

### Zobrazování svatých

Lydia Petráňová: Svätci na domovních znameních .....	47
Monika Pavelčíková: Patrocínia drobných sakrálnych stavieb grecko a rímsko katolíkov v staroľubovnianskej oblasti .....	55
Zora Mintalová: Svätci vo výšivkách cirkevných a obradových textflií .....	61
Miloslava Hošková: Svätci ako námět pro výzdobu předmětů lidové kultury ..	69
Ludmila Tarcalová: Nejčastější zobrazování svatých v exteriéru obcí (z výzkumu v okrese Uherské Hradiště) .....	73

### Mariánský kult

Klaudia Buganová: Panna Mária v ikonografii .....	91
Magdaléna Mrázová: Drevené a kamenné sochy s mariánskou tématikou v zbierkovom fonde Historického múzea SNM v Bratislave .....	101
Alena Kalinová: Obraz kultu Panny Marie Vranovské v lidovém umění .....	119
Ján Olejník: Etnografický profil Mariánského odpustu v Levoči .....	129

### Světci v lidové slovesnosti

Eva Pančuhová: Svätci v ľudových pranostikách .....	149
Helena Mevaldová: Povesti o sv. Vojtěchu a jeho patronát .....	157
Pavel Popelka: Kult svatých v legendových písniach na moravských Kopanicích .	173
Bohuslav Beneš: Náboženská tematika a světci v kramářských tiscích a písniach .	179

### Světci v obřadním životě

Vanda Jiříkovská: Co víme o svatých patronech? .....	187
--	-----

*Eva Večerková*: Poznámky k cyrilometodějské tradici na Moravě v 19. století . 191  
*Alexandra Navrátilová*: Svátek Všech svatých a Dušiček v české lidové tradici 207

### **Postavy svatých a jejich uctívání**

- Daša Ferklová*: Svätci ako patróni niektorých základných druhov prác ..... 219  
*Alena Voříšková*: Postava sv. Jana Nepomuckého v lidovém umění ..... 229  
*Milan Chlebana*: Kult svätého Vendelína na okolí Trenčína ..... 237  
*Jitka Matuszková*: Sv. Vendelín a jeho místo v lidové tradici ..... 247  
*Drahomíra Daňkovská*: Horničtí patroni na Podhrdsku ..... 261

**INHALTVERZEICHNIS****Verehrung der Heiligen – allgemeine Problematik**

Ján Komorovský: Migration und Transformation im Volkskult der Heiligen ...	15
Jan Vít Trčka: Verehrung der Heiligen als Phänomen des tschechischen Volksmilieus .....	23
Lubomír F. N. Piperek: Alle Heiligen, betet für uns... (Bemerkungen zum Geistesleben im 17. und 18. Jh.) .....	27

**Darstellen der Heiligen**

Lydia Petráňková: Die Heiligen auf den Hauszeichen .....	47
Monika Pavelčíková: Patrozinien der kleinen griechisch- und römisch katholischen sakralen Objekte im Gebiet von Stará Lubovňa .....	55
Zora Mintalová: Die Heiligen auf den gestickten kirchlichen und lithurgischen Textilien .....	61
Miloslava Hošková: Die Heiligen als Ziermotiv bei Gegenständen der Volkskultur .....	69
Ludmila Tarcalová: Die häufigste Darstellung der Heiligen im Exterieur der Gemeinden (aus der Forschung im Bezirk Uherské Hradiště) .....	73

**Marienkult**

Klaudia Buganová: Die Jungfrau Maria in der Ikonographie .....	91
Magdaléna Mrázová: Hölzerne und steinerne Statuen mit Marienmotiven im Sammlungsfonds der historischen Abteilung des Slowakischen Nationalmuseums in Bratislava .....	101
Alena Kalinová: Wiederspiegelung des Kultes von Jungfrau Maria von Vranov in der Volkskunst .....	119
Ján Olejník: Ethnographisches Profil der Marienwallfahrt in Levoča seit dem 14. Jahrhundert. ....	129

**Die Heiligen im Volkschrifttum**

Eva Pančuhová: Die Heiligen in den Bauernregeln .....	149
---	-----

<i>Helena Mevaldová</i> : Die St. Vojtěch (Adalbert)-Legenden und sein Patrozinium .	157
<i>Pavel Popelka</i> : Der Heiligenkult in den Legendenliedern der mährischen Region Kopanice .	173
<i>Bohuslav Beneš</i> : Religiöse Thematik und die Heiligen in Krämerdrucken und Krämerliedern .	179
<b>Die Heiligen in Ritualen</b>	
<i>Vanda Jiříkovská</i> : Was wissen wir über die Schutzheiligen? .	187
<i>Eva Večerková</i> : Beimerkungen zur Kyrill- und Method-Tradition im 19. Jahrhundert in Mähren .	191
<i>Alexandra Navrátilová</i> : Allerheiligen- und Allerseelentag in der tschechischen Volkstradition .	207

### **Gestalten von Heiligen und ihre Verehrung**

<i>Daša Ferklová</i> : Die Heiligen als Patrone einiger elementaren Tätigkeiten .	219
<i>Alena Voříšková</i> : Die Gestalt des hl. Johannes von Nepomuk in der Volkskunst	229
<i>Milan Chlebana</i> : Der Kult des hl. Vendelín in der Umgebung von Trenčín .	237
<i>Jitka Matuszková</i> : Der hl. Vendelín und seine Bedeutung in der Volkstradition .	247
<i>Drahomíra Daňkovská</i> : Bergmannsschutzpatrone im Gebiet Podhradsko .	261

**CONTENTS****The Cult of Saints – General Problems**

Ján Komorovský: The Migration and the Transformation in the Folk Cult of Saints .....	15
Jan Vít Trčka: The Respect for Saints as a Phenomenon of the Czech Popular Environment .....	23
Lubomír F. N. Piperek: I Wish All the Saints Prayed for Us... (Some Notes Concerning the Spiritual Life of Men in the 17th and 18th Centuries) .....	27

**The Presentation of Saints**

Lydia Petráňová: The Saints on House Signs .....	47
Monika Pavelčíková: The Patrons of Minor Sacral Buildings of Greek and Roman Catholics in the Region of Stará Lubovňa .....	55
Zora Mintalová: The Saints on the Embroideries of Church and Ceremonial Textile Materials .....	61
Miloslava Hošková: The Saints as a Subject Matter of the Decoration of the Objects of Popular Culture .....	69
Ludmila Tarcalová: The Most Frequent Depictions of Saints in the Exterior of Villages (on the basis of the research in the district Uherské Hradiště) ..	73

**The Cult of Holy Virgin**

Klaudia Buganová: The Holy Virgin in Iconography .....	91
Magdaléna Mrázová: The Wooden and Stone Statues with the Holy Virgin in the Collections of the Historical Museum in Bratislava .....	101
Alena Kalinová: The Reflection of the Holy Virgin of Vranov cult on Folk Art .	119
Ján Olejník: The Ethnographical Profile of the Holy Virgin Indulgence in the 14th-Century Levoča .....	129

**The Saints in Folk Literature**

Eva Pančuhová: The Saints in Folk Weather-Lore .....	149
Helena Mevaldová: The Legends of St. Adalbert and His Patronage .....	157



<i>Pavel Popelka: The Cult of Saints in the Legendary Songs in Moravian Kopanice</i> .....	173
<i>Bohuslav Beneš: The Religious Themes and the Saints in Broadside Ballads</i> ..	179
<b>The Saints in the Ceremonial Life</b>	
<i>Vanda Jiříkovská: What Do We Know about Saint Patrons?</i> .....	187
<i>Eva Večerková: Some Notes Concerning the Tradition of St. Cyrille and St. Methodius in the 19th-Century Moravia</i> .....	191
<i>Alexandra Navrátilová: All Saints' and All Souls' Days in the Czech Folk Tradition</i> .....	207
<b>The Saints and Their Worshipping</b>	
<i>Daša Ferklová: The Saints as Patrons of Some Elementary Kinds of Work</i> .....	219
<i>Alena Voříšková: John of Nepomuk in Folk Art</i> .....	229
<i>Milan Chlebana: The Cult of St. Wendell (Vendelin) in the Neighbourhood of Trenčín</i> .....	237
<i>Jitka Matuszková: St. Wendell and His Place in Folk Tradition</i> .....	247
<i>Drahomíra Daňkovská: The Patrons of Miners in the Brdy Region</i> .....	261